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Erhverv og Udviklingsudvalget: Erhvervsservice

Vi vil styrke 
erhvervsvenligheden og 
har fastlagt en milepæl om 
at opnå en placering i DI, 
måling af lokal 
erhvervsvenlighed i top 25.

Der skal være en nem og 
effektiv adgang til lokal 
erhvervsservice via 
Business Lolland-Falster, 
hvor 90% af 
virksomhederne er 
tilfredse eller meget 
tilfredse med den service 
de modtaget, samt at 
minimum 150 
virksomheder benytter 
erhvervsfremmetilbud.

Styrket 
myndighedsbehandling af 
erhvervssager – nyt 
erhvervsteam med fokus på at 
sikre smidige processer og 
hurtig sagsbehandling

Erhverv og Udviklingsudvalget 

har i 2024 sammen med Teknik 

Klima og Miljøudvalget sat fokus 

på styrke 

myndighedsbehandlingen af 

erhvervssager. Der blev vedtaget 

9 konkrete tiltag for at forbedre 

erhvervsservice og nedbringe 

sagsbehandlingstiden på bl.a. 

byggesager og lokalplaner.

De 9 konkrete tiltag blev udviklet 

på baggrund at dialogmøde med 

en række lokale virksomheder. 

Tiltagene blev implementeret 

omkring årsskiftet 2024-25 og 

blev første gang evalueret på et 

opfølgningsmøde med erhvervet i 

marts 2025. 

De lokale virksomheder har taget 

rigtig godt imod de 9 tiltag og 

roser kommunens indsats for at 

have lyttet til udfordringerne og 

handlet hurtigt med konkrete 

løsningsforslag som har virket.

Business Lolland-Falster 

– en målrettet erhvervsservice.    

Erhverv og Udviklingsudvalget 
har via Business Lolland-Falster 
udviklet og gennemført 
aktiviteter som er målrettet 
virksomhedernes behov, hvor der 
blandt andet er gennemført en 
lang række faglige 

arrangementer for en bred 
gruppe af virksomheder, samt 
1:1 sparring og 
forretningsudvikling for 
enkeltvirksomheder. 

I 2024 har der været 585 
virksomheder, der har benyttet 
erhvervsservicetilbuddene i 
Business Lolland-Falster, hvoraf 
97,5% er tilfredse eller meget 
tilfredse med de ydelser de har 
benyttet.

Antal arbejdspladser

Udviklingen i antallet af 
arbejdspladser er i 2024 steget 
med 118, målt efter arbejdssted. 
Udviklingen har været positiv det 
meste af året, men er faldet i 
november og  december. 

Kilde: Jobindsats.dk

9 punktsplanen

1. Én indgang på erhvervssager

2. Hurtig sagsbehandling

3. Dialogmøder

4. Ansættelse af koordinator

5. Kategorisering af lokalplaner

6. Forhåndsdialog 

7. Skabelon for lokalplaner

8. Interne høringer

9. Frister på mangelbreve
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Erhverv og Udviklingsudvalget: Iværksætteri

3

Indsatser/casesPejlemærker

Vi vil i samarbejde med CELF, 
Fonden for Entreprenørskab 
og Business Lolland-Falster,  
etablere en fysisk facilitet på 
CLEF som kan understøtte og 
motivere unge til innovation 
og entreprenørskab. 

Åbning af I-lab 28. januar 2025

Nye partnere:
- Revision
- Bank 

Bertram og Storm Rusbjerg

To brødre, der er gået sammen om at starte 
egen virksomhed hvor de producere 3D print, 
reklamer, skilte og grafisk design, skræddersyet 
til kundens ønsker.   

https://skiltogstreg.dk/

Ideer

Business Lolland-Falster arbejder i et 
sparringsforløb med 10 konkrete 
virksomhedsideer.  

I-LAB,CELF
Erhverv og Udviklingsudvalget 
indgik i 2024 en 
partnerskabsaftale med Fonden 
for Entreprenørskab, CELF og 
Business Lolland-Falster, om en 
fælles indsats for at styrke 
iværksætterikulturen bland unge. 

Det betød at udvalget kunne 
være med til at åbne et fysisk 
iværksættermiljø på CELF – I-
LAB, hvor studerende har 
mulighed for at drive egen 
virksomhed og få rådgivning af 
CELf og business Lolland-Falster. 

Der planlægges en række 
arrangementer om innovation og 
iværksætteri. Yderligere er der 
udviklet nye undervisningsforløb 
hvor iværksætteri er i fokus.  

Der er planlagt kurser i I-lab og 
FabLab for lærere på CELF og 

efterfølgende en række 
kursusforløb for elever på CELF 
og SOSU. Der er ansat en 
projektmedarbejder som kan 
være behjælpelig med 
maskinerne på FabLab. Yderligere 
er der planlagt målrette forløb for 
eleverne på Kringelborg Allé. 

Aktiviteterne gennemføres i 
samarbejde med en række 
nationale videninstitutioner fx 
Teknologisk Institut og der er 
tilknyttet lokale 
ambassadører/mentorer som 
fortæller om deres egne 
inværksætter erfaringer.   

Faciliteterne bliver åbnet med 
offentlig adgang så alle kan 
benytte sig af tilbuddene og 
faciliteterne

Guldborgsund Kommune bruger 
en efterspørgselskræft, hvor 

mindre opgaver udbydes til de 
studerende. Flere lokale 
virksomheder er gået med i 
denne model, hvor iværksættere 
kan byde ind på mindre opgaver. 

Der har været stor interesse for 
at hører om tiltaget og besøge 
faciliteterne. Der har været 
delegationer fra Spanien, 
Tyskland, Norge Litauen, samt 
danske institutioner som Niels 
Brock’s iværksætterlinje.   

Ung iværksætter

Aksel på 16 år har startet og fået CVR hvor han 
udvikler skræddersyet webdesigns. 

En iværksætterhistorie, der blev delt bredt både 
regionalt og nationalt.

https://www.tv2east.dk/guldborgsund/ung-ivaerksaetter-
er-frustreret-vilkarene-burde-vaere-bedre

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fskiltogstreg.dk%2F&data=05%7C02%7Cchsm%40guldborgsund.dk%7C5afc481efed84668208f08dd7053875a%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638790226270423201%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJFbXB0eU1hcGkiOnRydWUsIlYiOiIwLjAuMDAwMCIsIlAiOiJXaW4zMiIsIkFOIjoiTWFpbCIsIldUIjoyfQ%3D%3D%7C0%7C%7C%7C&sdata=dvklaUbgcxAldzAQstKNyG5JUAn56DnPYRSgz2A52Eo%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.tv2east.dk%2Fguldborgsund%2Fung-ivaerksaetter-er-frustreret-vilkarene-burde-vaere-bedre&data=05%7C02%7Cchsm%40guldborgsund.dk%7C5afc481efed84668208f08dd7053875a%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638790226270408850%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJFbXB0eU1hcGkiOnRydWUsIlYiOiIwLjAuMDAwMCIsIlAiOiJXaW4zMiIsIkFOIjoiTWFpbCIsIldUIjoyfQ%3D%3D%7C0%7C%7C%7C&sdata=rxn03b9m8cNDMzNdRPOHnWfYw2kGowIioIyxddxhg%2FM%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.tv2east.dk%2Fguldborgsund%2Fung-ivaerksaetter-er-frustreret-vilkarene-burde-vaere-bedre&data=05%7C02%7Cchsm%40guldborgsund.dk%7C5afc481efed84668208f08dd7053875a%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638790226270408850%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJFbXB0eU1hcGkiOnRydWUsIlYiOiIwLjAuMDAwMCIsIlAiOiJXaW4zMiIsIkFOIjoiTWFpbCIsIldUIjoyfQ%3D%3D%7C0%7C%7C%7C&sdata=rxn03b9m8cNDMzNdRPOHnWfYw2kGowIioIyxddxhg%2FM%3D&reserved=0


Erhverv og Udviklingsudvalget: Undersøge nye forretningsmuligheder

Indsatser/casesPejlemærker

Vi vil lave strategi for salg af 
ejendomme

Vi vil lave strategi for opkøb 
og grundsalg

Vi vil udbyde nye 
boligområder

Salg af 50.000 – 100.000 m2 
erhvervsgrunde

Salg/nedrivning af 5-10 
ejendomme

I 2024 blev der, efter udbud, 
indgået aftale med Danbolig, som 
er tildelt opgaven med 
markedsføring af kommunens 
bolliggrunde. Alle grunde er 
opdateret så salgsinformationer 
matcher de informationer som 
annonceres hos Danbolig og alle 
grunde er annonceret på 
Boligsiden, Boliga og 
Danbolig.dk.

Der blev i 2024 solgt 5 grunde til 
boliger, 4 ejendomme og der er 
forberedt 3 udbud i foråret 2025.

Der er solgt et område på 35.000 
m2 til nye boliger (tæt lav) efter 
udbud i 2024 og der er forberedt 
udbud på yderligere 30.000 m2, 
som udbydes i foråret 2025.

I 2024 er der solgt 37.000 m2 
erhvervsjord fordelt på 7. 
konkrete sager.

Der blev i 2024 udviklet ny model 
for salg af grunde, hvor der er 
mulighed for at indgå aftale med 
købsoptioner. Den nye model 
blev godkendt i Økonomiudvalget 
og byrådet i 2025.

Der er udarbejdet strategi for 
salg af ejendomme 

Der er udarbejdet strategi for 
opkøb og grundsalg   

Der er i 2024 tiltrukket 14 nye 
virksomheder hvor Business 
Lolland-Falster/Guldborgsund 
Kommune har været direkte 
involveret.  

Vækst efter flytning til Nørre 
Alslev
I 2024 etablerede Dansk Stillads 
Service sig i Business Park 
Falster. Den nye placering har 
givet virksomheden mere 

synlighed og er langt bedre 
placeret i forhold til betjening af 
kunder på Lolland-Falster og 
Sjælland. 

Dansk Stillads Service er vækstet 
så hurtigt at de også i 2024 traf 
beslutning om en udvidelse til 
dobbelt størrelse og købte 
nabogrunden. 

Virksomheden har over 300 
ansatte med 5 afdelinger i 
Danmark. 
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Erhverv og Udviklingsudvalget: Undersøge nye forretningsmuligheder

Vi vil løbende undersøge nye 
forretningsmuligheder, hvor vi 
har gunstige 
rammebetingelser.

Vi vil målrettet arbejde på 
tiltrækning af investorer og 
virksomheder inden for de nye 
forretningsområder vi ønsker 
at vækste på. 

Vi vil udarbejde konkrete 
businesscases for etablering i 
Guldborgsund Kommune 

Nye forretningsmuligheder

Erhvervs- og Udviklingsudvalget 

besluttede i 2024 at der skulle 

arbejdes målrettet med 

undersøgelser for tiltrækning af 

datacentre. 

I et tæt samarbejde med 

Business Lolland-Falster og 

Invest In Denmark blev der 

udarbejdet konkret 

investeringsmateriale, som blev 

præsenteret for relevante 

investorer og virksomheder.

Der blev indledt en 

markedsdialog med potentielle 

investorer og virksomheder. På 

baggrund af denne dialog blev 

der udarbejdet forslag til ny 

lokalplan og forberedt et udbud 

af 350.000 m2 i Business Park 

Falster. 

Erhverv og Udviklingsudvalget 

forventer at udbudsprocessen og 

godkendelse af ny lokalplan for 

Business Park Falster kan 

afsluttet i 2025. 

Der vil i 2025 være fokus på 

indgåelse af endelig aftale med 

én eller flere investorer og der vil 

være fokus på de direkte og 

indirekte afledte muligheder af en 

eller flere mulige etableringer. 

Attraktive erhvervsgrunde 

Erhverv og Udviklingsudvalget vil 

fortsat have fokus på udvikling af 

attraktive erhvervsgrunde og 

derfor vil der være fokus på den 

videre udvikling af Business Park 

Falster med det udlæg der er 

besluttet i Kommuneplan 2023-

2035.

Velkommen til Guldborgsund

For at alle nye virksomheder føler 

sig velkommen og ved hvor de 

kan søge hjælp og rådgivning, 

sender borgmesteren et 

velkomstbrev sammen med 

Business Lolland-Falster. 
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Erhverv og Udviklingsudvalget: Grøn omstilling – BIO 2 X

Indsatser/casesPejlemærker

Vi vil understøtte en grøn 
jobskabelse.

Vi vil arbejde konkret inden 
for grønt byggeri og etablere 
et demostrationshus/bygning

Vi vil arbejde konkret med  
fremtidens fødevarer, og 
skabe et 
demonstrationsanlæg for 
fiskeopdrat på land.

Vi vil undersøge hvordan vi 
kan udnytte vores biomasse 
endnu mere end i dag.

Vi vil udvikle en fælles 
fortælling om fødevarer fra 
Lolland-Falster.

Erhverv og Udviklingsudvalget 

har sat fokus på grøn omstilling 

med det fokus at undersøge og 

understøtte nye grønne 

forretningsmuligheder og lokal 

jobskabelse 

Hampehus som fyrtårn for   

grøn udvikling og omstilling. 

I 2024 kom finansieringen på 
plads med en bevilling fra 
RealDania til Hampens Hus, der 
skal etableres på CELF.

Huset bliver et demostrationshus, 
hvor en lang række nye biogene 
byggematerialer bliver afprøvet 
og testet i en anvendelsesperiode 
i samarbejde med DTU. 
Yderligere skal huset inspirerer 
og vise nye måder at bygge på 
med et meget lavt klimaaftryk.    
om en del af uddannelses- og 
innovationsmiljøet. 

Det vil være åbent for 
offentligheden og skabe stor 
opmærksomhed omkring 
industrihamp.

Fiskeopdræt på land skal give 

sund fisk til forbrugerne

For at lære om fiskeopdræt på 

land startede byggeriet af et 

demonstrationsanlæg i 2024. 

Anlægget på CELF er en 

miniudgave af et kommercielt 

svensk anlæg. Målet er at 

opbygge viden, ekspertise og øge 

kendskabet til et nyt 

forretningsområde med 

fiskeopdræt på land og på sigt 

opbygge en lokal produktion. Der 

gøres brug af den såkaldte RAS-

teknologi (Recirkulerende 

Akvakultur System) , som giver 

En fælles fødevarefortælling 

I 2024 blev der udviklet og 

produceret en samlet fortælling 

om de mange virksomheder der 

dyrker, udvikler og sælger de 

lækre fødevarer som dyrkes 

overalt på Lolland-Falster. 

Det er en fortælling og netværk 

vi kalder Muld Lolland-Falster. 
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Erhverv og Udviklingsudvalget : Udvikling af havneområdet i Nykøbing Falster

Indsatser/casesPejlemærker

Vi vil arbejde med konkrete 
og fysiske etableringer af 
helhedsplanen for 
havneområdet i Nykøbing 
Falster.

Vi vil arbejde med at det 
videre plangrundlag for 
realisering af helhedsplanen

Vi vil arbejde med åbning og 
anvendelse af Markedshallen 
og ungeområdet  

Vi vil arbejde med 
konkretisering af cykel/ 
gangbro 

Et fast team
I 2024 er der sat ekstra fart på 
realisering af helhedsplanen for 
havnen i Nykøbing. Et tværfagligt 
samarbejde mellem fagudvalg og 
fagcentre understøtter et fast 
havneteam, der fysisk har kontor 
og mødefaciliteter på havnen. 
For at holde borgere, investorer, 
fonde og andre orienteret om 
udviklingen af Havnebyen i 
Nykøbing, er der oprettet en 
hjemmeside, interaktivt kort og 
platforme på sociale medier. 

Lokalplaner
I 2024 var der fokus på at få 
plangrundlaget for realiseringen 
af helhedsplanen på plads. Der er 
udarbejdet tre lokalplaner, der 
dækker den sydlige del af 
havneområdet. Lokalplanerne 
sendes til vedtagelse i byrådet i 
første halvdel af 2025.

Markedshallen
Ultimo 2023 indgik 16 unge i et 
forløb, hvor de sammen med en 
landskabsarkitekt udviklede 
ungeområdet Kajen, som er 
placeret foran Markedshallen. 
Fem af de unge indgik herefter i 
en Visionsgruppe, som havde til 
opgave at danne grundlaget for 
udviklingen af Markedshallen. 

Ud over de unge bestod gruppen 
af kommunens erhvervs-, 
forenings- og kulturliv, 
Kulturbase Sydhavnen samt 
andre interesserede borgere. 
Visionsgruppens arbejde er 
mundet ud i etableringen af en 
forening, som nu arbejder videre 
med at skabe liv og aktiviteter i 
Markedshallen. 

Cykelgang-bro
I september sendte 

Søfartsstyrelsen svar på 
ansøgningen om etablering af en 
cykelgang-bro over Guldborg 
Sund. I svaret indgik en 
præcisering af nogle påpegede 
kritiske forhold. 

På baggrund af dette er der 
blandt andet iværksat 
dialogmøder med sejlklubber 
samt andre initiativer, der kan 
imødekomme de kritiske forhold, 
som Søfartsstyrelsen har 
påpeget.
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Erhverv og Udviklingsudvalget: Erhvervshavne i Guldborgsund

Indsatser/casesPejlemærker

Vi vil undersøge muligheder 
for en udvikling af 
erhvervshavne i Guldborgsund 

Vi vil arbejde med en 
havneudviklingsplan for 
Orehoved Havn, herunder 
muligheder for en 
havneudvidelse. 

Erhverv og Udviklingsudvalget 
har været på besøg hos 
erhvervshavnene og holdt en 
temadrøftelse om en mulig videre 
udvikling af kommunens 
erhvervshavne.

I forbindelse med realisering af 
havne udviklingen i Nykøbing 
Falster, omdannes en del af 
erhvervshavnen og en række 
havneaktiviteter skal flyttes til 
andre havne. I den forbindelse 
har udvalget drøftet og besluttet 
at igangsætte en forundersøgelse 
af en mulig mindre 
havneudvidelse af Orehoved 
Havn. Forundersøgelsen 
igangsættes og gennemføres 
med forankring i Center for 
Teknik og Miljø. Undersøgelsen 
forventes at tage 2-3 år.

Sideløbende med en mulig 
havneudvidelse, arbejdes der for 

at kunne tilbyde havnefaciliteter i 
Orehoved til de virksomheder der 
i dag anvender Nykøbing Falster 
erhvervshavn til fx sten, grus og 
træ.

Størstedelen af Orehoved Havn er 
eget af private virksomheder, 
som der også er indledt en tæt 
dialog med for at sikre et 
helhedsperspektiv for en mulig 
havneudvikling i Orehoved.

Den nye ejer af bygningerne, 
hvor der tidligere blev produceret 
husbåde, Peter Friderichen, er 
der tæt dialog med omkring 
udnyttelse af de ca. 8.600 m2 
store produktionshaller og 
investeringer som virksomheden 
selv ønsker at realisere på 
arealerne.          
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